
تکانه های واگذاری شبکه نمایش خانگی به صدا 
وسیما 

دعوای ارشاد و صدا و سیما بالا گرفت
وزیر ارشاد: تحولات اخیر نظام سنتی حکم رانی 

فرهنگی ما را به شدت دچار چالش کرده است

آرمان ملی- سهیل ثابت: طی سال های گذشته شبکه 
نمایش خانگی به جهت فیلم  ها و سریال های پربازدید خود 
توانسته جایگاه ویژه ای میان مردم برای خود دست و پا کند 
و همین مساله نیز یکی از نکاتی است که مخاطبان بیشتر از 
صداوسیما جدا شده و به سمت نمایش خانگی گرویده اند. 
به همین جهت نیز سال هاست که میان صدا و سیما و شبکه 
نمایش خانگی نوعی  چالش در جهت نظارت بر این شبکه 
وجود دارد. چنانکه صدا و سیما بارها تلاش داشته تا نظارت بر 
شبکه نمایش خانگی را در اختیار خود گرفته و این مجموعه 
را نیز تحت نظر خود در آورد اما تا چندی پیش این اتفاق 
نیفتاده بود که پس از مصوبه 31 خردا شورای عالی انقلاب 
فرهنگی مبنی بر اینکه نظارت بر شبکه نمایش خانگی به 
صداوسیما واگذار شد. اقدامی که با واکنش گسترده ای از 
سوی هنرمندان و سایر چهره ها و مقامات سابق و فعلی همراه 
بود. چنانکه بسیاری از هنرمندان و بازیگران فعال در سینما، 
تلویزیون و شبکه نمایش خانگی همچون نیکی کریمی، پرویز 
پرستویی، محمدحسین مهدویان و... با انتشار یک استوری 
مشترک در شبکه های اجتماعی اعتراض خودشان به این 
تصمیم را نشان دادند. در استوری هنرمندان آمده بود: »پایان 
نمایش خانگی، نمایش خانگی هم دست صداوسیما افتاد و 
این یعنی سونامی ممنوع الکاری هنرمندان...« البته این تنها 
واکنش نبود. پرویز پرستویی بازیگر پیشکسوت تئاتر، سینما 
و تلویزیون در صفحه اینستاگرام خود نوشت: »جسارتا بنده 
کوچک ترین که از 1۴ سال پیش با تلویزیون خداحافظی کردم 
و دیگه هم نخواهم برگشت، از دید بنده بعضی موقع ها مرغ یه 
پا داره…می مونه حضور در نمایش خانگی که اگه کار مناسبی 
بود که در  شأن مردم باشه کار می کنم وگرنه میرم سینما یا 
تئاتر، اگر هیچ کدوم اینا هم نشد، بقیه اش و بعدا میگم…

خلاصه که چی فکر می کردیم، چی شد.« محمدجواد آذری 
جهرمی، وزیر ارتباطات دولت روحانی هم در متن کوتاه و 
کنایه آمیزی به بهانه دادن اختیار به سازمان غیرقانونی ساترا، 
در صفحه  شخصی خود در تلگرام نوشت: حالا که شورای 
عالی انقلاب فرهنگی در مورد تعیین تکلیف تلویزیون های 
اینترنتی مصوبه داده است مناسب است شورای عالی اقتصاد 
هم در مورد حجاب و شورای عالی فضای مجازی هم در مورد 
سیاست های انتخابات مصوبه ای داشته باشند تا از قافله عقب 
نمانند.« پرسش اینجاست صداو سیمایی که خود با ریزش 
مخاطب روبه رو است چگونه می تواند شبکه نمایش خانگی 
را نیز مدیریت کند. به نظر می رسد این روند صرفا برای 
محدودکردن شبکه نمایش خانگی اجرا شده و کارکرد خاص 

دیگری نداشته باشد. 

   بیانیه انجمن صنفی شبکه نمایش خانگی
انجمن صنفی شرکت های نمایش ویدئوی برخط با انتشار 
بیانیه ای نسبت به مصوبه اخیر شورای عالی انقلاب فرهنگی 
درباره فعالیت وی اودی ها واکنش نشان داد. در متن بیانیه 
این انجمن خطاب به رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی 
آمده است: بیایید به ۵ سال قبل بازگردیم؛ در آن روزها 
تقریبا همه خانواده ها و دلسوزان فرهنگی ایران نگران ضریب 
نفوذ سریال های سخیف کلمبیایی و ترکی و رئالیتی شوهای 
کانال های ماهواره ای بودند؛ امروز اما فراموش کرده ایم که 
چگونه آن بحران با همین صنعت نوپای نمایش خانگی به یک 
فرصت ملی بدل شد. جناب رئیس جمهور آیا به آگاهی تان 
رسانده اند که دومینوی مهاجرت هنرمندان این سرمایه های 
گران بهای فرهنگی و اقتصادی چه عواقب جبران ناپذیری برای 
کشور دارد و آیا گفته اند که عملکرد شبکه نمایش خانگی در 
روزهای سخت و سهمگین اقتصادی کشور مانع فرار بسیاری 
از سرمایه ها و ترک دیار متخصصان فنی و هنری شده است؟ از 
نتیجه عملکرد سالیان آن سازمان عریض و طویل چیزی جز از 
دست دادن مخاطبان چه چیزی حاصل شده است؟ امید است 
شخصا وارد میدان شوید و دستور تجدیدنظر دهید؛   »امید« 

آخرین سرمایه انسانی است پاسدار جوانه های امید باشید.

    نمی توان به روش سابق تنظیم گری کرد
وزیر ارشاد اظهار داشت: امروز مرجعیت رسانه ها از مکتوب 
به مدرن تغییر کرده است و به دلیل حجم بالای رقبای داخلی 
و خارجی در حوزه رسانه و تولید محتوا، صداوسیما در حال 
از دست دادن مرجعیت خود است. محمدمهدی اسماعیلی با 
اشاره به اختلافات موجود برسر نظارت بر شبکه نمایش خانگی 
گفت: شبکه نمایش خانگی بخش قابل توجهی از اوقات فراغت 
مردم را تشکیل می دهد. در این دو سه سال که بر سر نظارت بر 
تصویر بین ما و صدا و سیما اختلاف هست آپ های معمولی هم 
دارند فیلم می گذارند. آیا می شود به روش سابق تنظیم گری 
کرد؟ وی تصریح کرد: بر سر فیلمی که در سالن ها نمایش داده 
می شود نظارت سفت و سخت اعمال می کنیم، ولی فیلم هایی 
که در گوشی ها همه می بینند هیچ نظارتی نیست. نمی دانیم 
چه کار باید کنیم؟ وزیر فرهنگ و ارشاد تاکید کرد: تحولات 
اخیر نظام سنتی حکم رانی فرهنگی ما را به شدت دچار چالش 
کرده است. آیا باید تنظیم گری را رها کرد یا با شیوه دیگر 
نظارت و تنظیم کرد؟ تازه این ها سوالات امروز ماست که 

هنوز هوش مصنوعی وارد نشده است. نمی توان منفعل بود. 

آرمان ملی - مطهره شفیعی: از زمان روی کار آمدن دولت 
رئیسی مشخص بود که جبهه پایداری برنامه ای طولانی مدت برای 
خود ترسیم کرده است. تعدادی از اعضای این جبهه به سمت های 
مختلف به ویژه در حوزه اقتصادی منصوب شدند چنانکه امیرحسین 
قاضی زاده، عضو سابق شورای مرکزی جبهه پایداری به بنیاد شهید 
رفت. سعید محمد از چهره های نزدیک به پایداری به دبیری مناطق 
آزاد رسید و اکنون مشاور رئیس بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی 
است. عبدالملکی که او هم از چهره های مورد وثوق پایداری  است، 
به وزارت کار رفت که استعفا داد و پس از مدتی به مناطق آزاد کوچ 
کرد و بر مسند دبیری شورای عالی مناطق آزاد تجاری- صنعتی و 
ویژه اقتصادی نشست. نکته قابل تامل آنجاست که پس از جلوس 
حجت عبدالملکی بر کرسی وزارت کار، مجید متقی فر، عضو شورای 
مرکزی جبهه پایداری با مشاورت و همراهی مجید دوستعلی، دبیر 
هیات دولت در دوره احمدی نژاد، کمیته انتصابات غیررسمی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی را تاسیس کرد. این کمیته در قدم 
نخست توانست برای میرهاشم موسوی، دیگر عضو شورای مرکزی 
جبهه پایداری، به عنوان رئیس سازمان تامین اجتماعی از وزیر 
حکم بگیرد. مسعود میرکاظمی که از نزدیکان به جبهه پایداری 
است، به ریاست سازمان برنامه و بودجه منصوب و البته در آن باقی 
نماند. مرحوم رستم قاسمی که او هم به جبهه پایداری نزدیک بود 
بر کرسی وزارت راه تکیه زد. در بدنه وزارتخانه ها هم اعضای جبهه 
پایداری یا نزدیکان به آنها منصوب شدند تا برخی به دولت سیزدهم 
لقب دولت جبهه پایداری را بدهند. اکنون نوبت برنامه ریزی جبهه 

پایداری ورود به مجلس دوازدهم است.
   جلسات دولت و جبهه پایداری

دیروز محمد مهاجری، فعال سیاسی در توئیتی نوشت: 
»خبرهای رسیده از درون دولت حاکی است جلسات منظم و 

مشترک برخی وزرا و معاونان رئیس جمهور با اعضای جبهه پایداری 
برای سازماندهی انتخابات مجلس برنامه ریزی شده است.« امکان 
ارائه لیست مشترک منتفی نیست چنانکه صادق محصولی، 
دبیرکل جبهه پایداری گفته است: »جبهه پایداری انقلاب اسلامی 
در تمام انتخابات یک راهبرد و اصول مشخصی دارد و آن را در 
دستور کار خود قرار می دهد و در گذشته به صورت مبسوط به این 
اصول و خطوط قرمز پرداخته شده است البته برای رسیدن به یک 
لیست واحد این جبهه همیشه در تلاش است که در صورت امکان 
با گروه ها و جریان های انقلابی به حداکثر اشتراکات ممکن برسد.« 
او اشاره ای به ائتلاف با جریان خاصی نکرد اما اصولگرایان میانه رو 
تمایلی برای ائتلاف با پایداری ندارند و تنها دو گروه اصولگرایان 
تندرو و دولتی ها باقی می مانند که با پایداری ائتلاف کنند. بی تردید 
اعضای مستعفی یا کنار گذاشته شده از دولت هم برنامه هایی برای 
ورود به مجلس دوازدهم دارند اما آیا جبهه پایداری حاضر به ارائه 
لیست مشترک با آنها هست؟ بر اساس آنچه مهاجری اشاره کرد، 
ارائه لیست مشترک را نمی توان منتفی دانست چرا که علاوه بر 
احتمال استعفای برخی اعضای جبهه پایداری از مناصب دولتی 
برای حضور در انتخابات مجلس که خبری نشده است، برخی دیگر 
از اعضای دولت هم با توجه به پایان کار بهارستان سیزدهم در 2 
سال دیگر عزم ورود به مجلس را دارند پس بیراه نیست که لیست 
مشترکی ارائه شود. از سوی دیگر روسای جمهور ایران همواره 
2 دوره حضور دارند پس احتمال حضور مجدد رئیسی در دولت 
چهاردهم وجود دارد. در چنین شرایطی جبهه پایداری نیاز به 
حضور در دولت بعدی را دارد که برای تحقق این امر همراه شدن با 

دولت در انتخابات مجلس موثر است. 
   منافع ارجح بر اصول؟!

در اذهان بسیاری هست که این جبهه در ابتدای تاسیس به 

نحوی عمل کرد که بسیاری آن را حزب احمدی نژاد و نزدیکان به او 
می دانستند اما پس از کاهش محبوبیت احمدی نژاد و عملکردهای 
چالش آفرینش بود که به فراموش کردن او پرداختند. هر چند وزرا 
و معاونان احمدی نژاد مانند محصولی و زهره لاجوردی و.. در ارکان 
اصلی این جبهه حضور دارند تا شاید اگر بار دیگر تغییراتی رخ داد، 
بتوانند ادعای همراهی با یاران احمدی نژاد را داشته باشند. البته 
اعضای جبهه پایداری و احمدی نژادی ها به خوبی می دانند اکنون 
نباید نسبت باقی مانده را افشا کنند و به چالش با یکدیگر مشغولند. 
به عنوان نمونه احمد علیرضابیگی، نماینده نزدیک به احمدی نژاد 
است که ادعای اعطای اتومبیل های شاسی بلند به نمایندگان را 
مطرح کرد اما خضریان نماینده عضو جبهه پایداری این ادعا را 
نپذیرفت. پس از آن علیرضابیگی به انتقاد از اعضای جبهه پایداری 
پرداخت و گفت: »ماجرای دریافت خودرو توسط نمایندگان 
دستمایه جبهه پایداری شده که در انتخابات از آن استفاده و اثبات 
وجود کند. به این کارها موج سواری می گویند. در اتصال آقای 
خضریان به جبهه پایداری که کسی تردیدی ندارد. اگر افشاگری 
من موضوع هماهنگ شده ای با پایداری بود که ایشان باید از اول 
دامنه اش را بیشتر می کرد. نه که تکذیب کند.« رئیسی باید توجه 
داشته باشد زمانی که منافع به پایان رسید، اعضای جبهه پایداری 

علیه او عمل نکنند. 
   حاشیه سازی برای ورود به مجلس 12

اکنون نمایندگانی مانند محمود نبویان، زهره لاجوردی، مرتضی 
آقاتهرانی، حسین جلالی، نصرا... پژمانفر و علی خضریان از اعضای 
جبهه پایداری هستند که شاید سعی کردند با طرح موضوعاتی 
که رنگ و بوی عدالت محوری داشت، نه تنها برای حضور خود در 
مجلس دوازدهم تبلیغ کنند بلکه زمینه را برای حضور دیگر اعضای 

جبهه پایداری در مجلس آماده سازند.
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قول وزیر کشور را رد کرد
چالش بهارستان و پاستور

 بر سر معاون وزیر
قالیباف: قول برکناری معاون سیاسی 

داده شد
 وزیر کشور: قولی ندادم

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: ظاهرا 
داستان برکناری معاون سیاسی وزیر کشور 
هم پایان ندارد. ماجرا به ابلاغ بخشنامه 
معاون سیاسی وزارت کشور به فرمانداران 
و استانداران در 11 خرداد ماه مبنی برعدم 
همراهی با نمایندگان مجلس در سال آخر 
مجلس، برمی گردد. در بخشی از این بخشنامه 
آمده: »فرمانداران، بخشداران و معاونان 
فرماندار ضمن تداوم پیشبرد امور شهرستان در 
حوزه های مختلف عمرانی، اقتصادی، توسعه ای 
و... در روابط با نمایندگان محترم مجلس در دوره 
باقی مانده تا انتخابات، برای پیشگیری از هرگونه 
سوءبرداشت، نسبت به عدم همراهی و معیت 
نماینده محترم شهرستان در حوزه انتخابیه 
در موضوعات و جلسات شائبه دار، حساسیت و 
دقت لازم را داشته باشند.« پس از آن نمایندگان 
خواستار برکناری معاون سیاسی وزیر کشور 
شدند. عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در 
اعتراض به بخشنامه وزارت کشور گفت: این 
اتفاق فراتر از یک بخشنامه اداری و حلقه ای از 
یک زنجیره سازمان یافته علیه مجلس است. 
مجتبی توانگر با بیان اینکه مگر می شود یک 
بخشنامه به این مهمی بدون اطلاع ارکان دولت 
علیه فعالیت نمایندگان مجلس تدوین شود، 
افزود: اصلا به این اتفاق نباید به عنوان یک رفتار 
سطحی نگاه کرد این اتفاق فراتر از یک بخشنامه 
اداری، حلقه ای از یک زنجیره سازمان یافته علیه 
مجلس است چرا که پیش از این بخشنامه نیز 
ما مرتب از بخشی از نمایندگان شهرستان ها 
دخالت مسئولان دولتی در مخالفت با نماینده 
و حمایت از دیگر افراد را می شنیدیم و این 
بخشنامه از نظر نمایندگان معترض علنی شدن، 
اتفاقی بود که در حال افتادن بود. وزیر کشور 
2 راه داشت یا استیضاح شود و یا اینکه معاون 
سیاسی خود را تغییر دهد. احمد وحیدی برای 
پاسخ به سوالات نمایندگان به مجلس رفت و 
دستور لغو موضوع حساسیت زا در بخشنامه را 
داد. از طرفی علی بهادری جهرمی، سخنگوی 
دولت نیز در تشریح این مساله ضمن تأکید 
بر اینکه اصل این ابلاغیه در جهت برگزاری 
انتخابات سالم بود، بیان کرد: برای جلوگیری 
از برخی تخلفات معدود انتخاباتی، ضرورتی به 
صدور یک ابلاغیه عمومی که همه را زیر سؤال 
ببرد وجود نداشت. به همین دلیل وزیر کشور 
بلافاصله این ابلاغیه را اصلاح و به نمایندگان 
هم اطلاع رسانی شد. اما مرغ نمایندگان یک 
پا داشت و بر لزوم برکناری معاون سیاسی وزیر 

کشور اصرار دارند. 
   ماجرا چه بود؟

۴ تیرماه محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس 
شورای اسلامی در جلسه علنی در پاسخ به 
اخطار یکی از نمایندگان درباره چرایی عدم اعلام 
وصول طرح استیضاح وزیر کشور اظهار داشت: 
در جلسه غیرعلنی هفته گذشته با حضور آقای 
وحیدی این موضوع مطرح شد که کار ستاد 
انتخابات آغاز شده است. همچنین رهبر انقلاب 
۴ رکن اساسی امنیت، سلامت، مشارکت و 
رقابت را به عنوان ارکان اصلی انتخابات مورد 
تاکید قرار دادند و برهمین اساس، همه باید 
مسیر درست انتخابات را طی کنیم. وی افزود: 
قبل از جلسه علنی، صحبتی با وزیر کشور داشتم 
و ایشان اشکال )بخشنامه اخیر معاون سیاسی 
وزیر کشور( را وارد دانستند. بنده به وزیر گفتم 
که دوستان ناراحت هستند و وزیر کشور هم در 
مجلس قول داد این موضوع را پیگیری می کند. 
رئیس مجلس ادامه داد: وزیر کشور خواستند تا 
اجازه دهیم فرصت یکی دو هفته ای داده شود 
که جایگزین ایشان )معاون سیاسی وزارت 
کشور( مشخص شود. من همین نکته را خدمت 
رئیس جمهور هم گفتم که دوستان )نمایندگان( 
اصرار بر استیضاح دارند و این حق نمایندگان 
است. اخطار نمایندگان هم درست است و 
بنده باید طبق آیین نامه داخلی مجلس طرح 

استیضاح را اعلام وصول کنم.
   رسانه دولت تکذیب کرد

روزنامه ایران نوشت: رئیس مجلس به قولی 
که به گفته او وزیر کشور در جلسه با نمایندگان 
داده است، اشاره کرد و گفت: »ایشان قول داد 
که این موضوع را پیگیری می کند و چون الان 
ستاد انتخابات استارت خورده، یک فرصت یک 
هفته ای یا دو هفته ای داده تا جایگزین ایشان 
)رئیس ستاد انتخابات( مشخص شود.« نقل 
قول رئیس مجلس و اشاره اش به قول وزیر کشور 
در حالی است که احمد وحیدی روز چهارشنبه 
یک روز پس از جلسه غیرعلنی اش با نمایندگان 
آنچه تحت عنوان »تغییر معاون سیاسی وزارت 
کشور« مطرح شده بود، را رد و تصریح کرد: 
»درخواستی بوده که دوستان مطرح کردند و 
من چیزی خاصی در جلسه دیروز در مجلس 
نگفتم بلکه گفتم در تعامل مثبت با مجلس 
دنبال حل سوءتفاهم خواهیم بود.« وزیر کشور 
در ششمین نشست ستاد انتخابات با حضور 
»غلامرضا« رئیس ستاد و اعضای کمیته های 
تخصصی حضور یافت و تأکیدی جز بسیج تمامی 
امکانات و ظرفیت ها به منظور تحقق مشارکت 
حداکثری در انتخابات و تأمین زیرساخت های 
فنی متناسب با طرح اصلاح قانون انتخابات 

مجلس در صورت تبدیل آن به قانون نداشت. 

شورش واگنرها 
و هجمه 
به اصلاح طلبان 

مجلس یازدهم 
مانع الخیر 
نشد 

از هر موضوعی برای هجمه به رقیب اصلاح طلب شان 
استفاده می کنند. سیدحسین نقوی حسینی، نماینده 
مجلس دهم می گوید: ما خودمان مردم را به آن سمت 
می بریم که بیشتر به تحولات حوزه سیاست خارجی و 
بین الملل توجه کنند. در چنین فضایی گاهی تحولات 
خارجی نیز دستمایه ای برای رقابت های داخلی می شود 
تا گرایش های سیاسی از رقبای خود انتقام گیری کنند. 
در شورش واگنرها شاهد بودیم که اصلاح طلبان 
و رسانه های داخلی منتقد دولت خوشحال بودند. 
خوشحالی شان در این حد بود که گویی کودتایی علیه 

دولت رئیسی شده است.

برخی نمایندگان مجلس یازدهم در تلاش برای 
تحسین عملکرد خودشان هستند. حجت الاسلام 
حسین جلالی، نماینده رفسنجان با بیان اینکه مجلس 
یازدهم با وجود کارهای خوبی که انجام داده است 
می توانست کارهای بیشتر، بهتر و بزرگ تری را به 
سرانجام برساند اما فرصت سوزی شد، گفت: با این 
حال مدال افتخار قبولی و انقلابی گری را از نایب 
امام زمان)عج( دریافت کرد، ممکن است مجلس مرتکب 
اشتباهاتی شده یا وزیری را به ناحق استیضاح کرده 
یا طرح و لایحه ای را به تصویب نرسانده است، ولی از 
ویژگی های مجلس یازدهم این است که مانع الخیر نشد.

آرمان ملی- حمید شجاعی: اصلاح قانون انتخابات، 
مساله ای است که مجالس گوناگون همواره با آن مواجه بوده اند 
و هر یک از ادوار مجلس به اندازه خود در راستای اصلاح این 
قانون سهم و نقشی را ایفا کرده اند. حال یک مجلس بیشتر و 
مجلسی دیگر کمتر. گرچه این مساله بیشتر در دو مجلس 
پیشین و فعلی یعنی مجالس دهم و یازدهم مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت و در مجلس دهم مصوبه آن به شورای نگهبان و 
رفت و با مخالفت این شورا با برخی از مواد این مصوبه مجددا 
به مجلس بازگردانده شد تا این بار مجلس یازدهم طرح اصلاح 
قانون انتخابات را در دست بگیرد و این قانون را اصلاح کند. اما 
جدای از اصلاح شکلی و محتوایی این قانون یک موضوع در این 
قانون بیشتر از دیگر موضوعات در هفته های گذشته تاکنون 
مورد بحث و چالش قرار گرفته است. آن هم بحث انتخابات 
تناسبی است که نمایندگان معتقدند می توان در قالب اصلاح 
قانون، انتخابات را در تهران به صورت تناسبی برگزار گرد و 
نتایج را نیز بر همین اساس استخراج کرد. این در حالی است 
که آن دسته از نمایندگانی که در فرآیند اصلاح قانون انتخابات 
شرکت داشته اند یا از چگونگی برگزاری انتخابات تناسبی 
اطلاع نداشتند یا با نظام انتخاباتی ایران آشنایی نداشته اند. 
البته گزاره نخست صادق تر است چرا که نمایندگان مجلس با 
همین ساز و کار و نظام انتخاباتی به خانه ملت راه یافته اند پس 
نمی توان گفت که آنها با نظام انتخاباتی آشنا نبوده اند. اساسا 
نظام های انتخاباتی به طور کلی به دو دسته نظام های اکثریتی 
و تناسبی تقسیم می شَوند. در نظام های اکثریتی ملاک و معیار 
تعداد آراست و هر نامزدی که بتواند اکثریت آرا را از آن خود 
کند به طور مستقیم به پارلمان راه پیدا می کند. اما در نظام های 
تناسبی شرایط به گونه دیگری است. بدین نحو که در این مدل 
انتخاباتی که احزاب در آن بیش ترین تاثیر را دارند لیست های 
هر حزب بر مبنای هر میزان رأیی که به دست می آورند و 
متناسب با همان میزان رای صاحب کرسی در مجلس می شوند 
و دیگر ملاک اکثریت آرا نیست. نکته دیگر نیز اینکه همان طور 
که گفته شد اساسا انتخابات تناسبی در جوامعی به کار گرفته 
می شود که در آنها نظام حزبی برقرار است و احزاب هستند 

که با در اختیار گرفتن پارلمان در قالب فراکسیون اکثریت، 
دولت تشکیل می دهند. لذا اینجاست که این مدل تناسبی به 
کمک احزاب می آید و تلاش می کنند که نمایندگان بیشتری 
در پارلمان داشته باشند. به عنوان مثال در انتخابات اخیر 
پارلمانی ترکیه نیز که به همین منوال تناسبی برگزار شد 2۶۸ 
نفر از حزب عدالت و توسعه، ۵ نفر از حزب دوباره رفاه، ۵۰ نفر 
از حزب حرکت ملی، ۶1 نفر از حزب چپ سبز، ۴ نفر از حزب 
کارگران ترکیه، 1۶۹ نفر حزب جمهوری خواه خلق و ۴3 نفر نیز 
از حزب خوب به عنوان نماینده مردم در برای حضور در بیست و 

هشتمین دوره مجلس ترکیه انتخاب شدند.
    نظام انتخاباتی هر کشور قانون انتخابات آن کشور 

را تعیین می کند
قائم مقام حزب اعتماد ملی در خصوص بحث انتخابات 
تناسبی اظهار داشت: نظام انتخاباتی هر کشور قانون انتخابات 
آن کشور را تعیین می کند. وقتی نظام انتخاباتی اکثریتی 
و به صورت حوزه های انتخابیه است از درون آن انتخابات 
تناسبی درنمیَ آید. اسماعیل گرامی مقدم به »آرمان ملی« 
گفت: انتخابات تناسبی برای نظام  های پارلمانی و حزبی است. 
یعنی انتخاباتی که از پارلمان آن نخست وزیر درمی آید و مثل 
ترکیه، انگلستان و مالزی انتخابات حزبی است. در آنجا مردم به 
احزاب سیاسی رای می دهند و خود احزاب هستند که نامزدها 
را بررسی می کنند و به نسبت و به تناسبی که رای آوردند 
نامزدهای خود را معرفی می کنند. این رویه را توسعه متوازن 
یا اصلاح متوازن انتخابات می گویند. وقتی مواد و اجرای 
نظام انتخاباتی کشور با هم متوازن نیست نمی توان سخنی از 

انتخابات تناسبی گفت.
    از موافقت شورای نگهبان تا آمادگی وزارت کشور

هرچند این تصور می رفت که ممکن است شورای نگهبان 
مصوبه اصلاح قانون انتخابات را به دلیل مغایرت احتمالی با 
برخی اصول قانون اساسی )انتخاب بر اساس رای مستقیم 
مردم( به مجلس بازگرداند اما چنین نشد. چنانکه هادی طحان 
نظیف، سخنگوی شورای نگهبان نیز در اظهارات اخیر خود به 
این موضوع اشاره داشته که شورای نگهبان در مرحله نخست 

بررسی طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس، نسبت به اصل 
برگزاری انتخابات تناسبی ایرادی نداشته بلکه ابهاماتی داشته 
به مرور برطرف شده است. طبق گفته وی این شورا موافق 
انتخابات تناسبی بوده و البته هیات عالی نظارت بر حسن 
اجرای سیاست های کلی انتخابات در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در مرحله قبل ایراداتی نسبت به این موضوع داشت. این 
در حالی است که اخیرا وحیدی، وزیر کشور نیز از آمادگی 
وزارت کشور بر اجرای قانون جدیدی انتخابات خبر داده است. 

   مخالفت مجمع
پس از بررسی نخست هیأت عالی نظارت بر حسن اجرای 
سیاست های کلی نظام بر مساله تناسبی بودن انتخابات این 
هیأت روز گذشته نیز جلسه داشت که طی آن تناسبی شدن 
انتخابات مجلس در تهران را مغایر با برخی سیاست های کلی 
و دارای ابهام دانست. هیات عالی نظارت بر حسن اجرای 
سیاست های کلی نظام، به ریاست محمدباقر ذوالقدر، عصر 
یکشنبه ۴ تیرماه 1۴۰2 تشکیل جلسه داد و به بررسی 
اصلاحیه و تغییرات مجلس در خصوص طرح »اصلاح موادی 
از قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی« از نظر انطباق و عدم 
مغایرت با سیاست های کلی پرداخت. در این جلسه، اصلاحات 
و تغییراتی که مجلس در جلسه 3۰خردادماه 1۴۰2 برای 
رفع مغایرت های اعلامی هیات عالی نظارت مجمع در طرح 
»اصلاح موادی از قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی« با 
سیاست های کلی مصوب کرده بود، بررسی شد. اعضای هیات 
عالی نظارت مجمع، پس از توضیحات محمد صالح جوکار، 
نایب رئیس کمیسیون امور داخلی و شوراها و جعفر قادری، 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس و احمد وحیدی، وزیر 
کشور، تغییرات و اصلاحات مجلس را در رفع مغایرت ها و 
ابهامات اعلامی هیات عالی نظارت، در خصوص ماده 2، ماده 
1۴ مکرر، ماده 2۹ و تبصره ۷ الحاقی به ماده 12 و ماده ۵2 
پذیرفتند و به رفع مغایرت و ابهام مصوبات رای دادند اما در 
موضوع ماده 1۶ در خصوص »تایید تصمیمات وزارت کشور 
در هیات های اجرایی« و اضافه شدن عبارت »در چارچوب 
قانون«، اعضای هیأت عالی نظارت بر باقی ماندن ابهام در این 
ماده تاکید کردند. در مورد ماده ۹۶ الحاقی درباره »تناسبی 
شدن انتخابات در تهران« اعضای هیات عالی نظارت با وجود 
تغییرات اعمال شده توسط مجلس، در این ماده، مغایرت های 
این ماده با سیاست های کلی و ابهام موجود آن را رفع نشده 
قلمداد کردند و به باقی ماندن مغایرت ها و ابهام در تناسبی 
شدن انتخابات در تهران با برخی از سیاست های کلی انتخابات 

و سیاست های کلی قانونگذاری رای دادند.

با مخالفت هیأت عالی نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام

انتخابات تناســبی شاید وقتی دیگر
اسماعیل گرامی مقدم در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

وقتی مواد و اجرای نظام انتخاباتی متوازن نیست نمی توان از انتخابات تناسبی گفت

محمد مهاجری از جلسات انتخاباتی برخی وزرا و معاونان رئیسی با جبهه پایداری خبر داد

حمله گازانبـــری به قالیباف!حمله گازانبـــری به قالیباف!
اعضای جبهه پایداری که به دولت رفتند، دولتی هایی که چشم به مجلس دارند

 دعوت به مناظره درباره شاسی بلندها
داستان شاسی بلندها تمام شدنی نیست. دیروز احمد 
علیرضابیگی نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی 
با اعلام خبر دعوت از علی نیکزاد، نایب رئیس اول اجلاسیه 
سوم مجلس درخصوص مساله واگذاری خودروهای 
شاسی بلند، گفت: آقای دکتر نیکزاد هفته گذشته در جمع 
مسئولان و دبیران احزاب در اردبیل در توضیح موضوع 
واگذاری خودروها مطالبی را خلاف واقع بیان کرده بود و 
اینطور عنوان کرده بود که این قرارداد مربوط به قبل بوده 
و مشکلی نداشته و حرف هایی مانند اینکه من ایشان را به 

مناظره در این زمینه دعوت کردم.

کوتــاه


